

## الزيادة السكانية واثرها على المخططات والتنمية الحضرية في العراق

أ.م.د. نجيل كمال عبد الرزاق  
المعهد العالي للتخطيط الحضري والاقليمي  
جامعة بغداد

### المستخلص

السكان هم صانعو التنمية، كونهم انهم اساس التنمية وللوصول إلى الأهداف التنموية للمناطق السكنية والمخططات الحضرية لابد أن يكون الطريق لتلك الأهداف والخلفية لها هم السكان في أي بلد. ولأجل تحقيق أهداف التنمية للمناطق الحضرية لابد لنا من معرفة الزيادة السكانية له وتأثيرها على الرقعة الإسكانية والمخططات الحضرية فيه.

ولقد شهد العالم واقطار الوطن العربي بشكل عام والعراق بشكل خاص زيادة سكانية كبيرة بنسبة السكان الحضر خلال القرن العشرين مما ادى الى زيادة المراكز الحضرية واثرت ذلك بالتالي على المناطق السكنية والمخططات الحضرية، كالتصاميم الاساسية للمدن والقطاعية والتفصيلية.

في هذا البحث سيتم دراسة الزيادة السكانية في العراق خلال القرن الماضي حتى الآن وحسب ما هو متوفر من تقديرات وإحصاءات رسمية وتوقعات مستقبلية أجريت في تلك الفترة لاستخلاص النتائج التي تخص التأثير في الرقعة الإسكانية والمخططات الحضرية في العراق للوصول إلى بعض الاستنتاجات لتفصي الى بعض من التوصيات لأجل تحقيق أهداف هذا البحث.

## Population increase and its influence in urban plans and Development in Iraq

Assist.Prof.Dr.

Najeel Kamal Abdul Razzaq

Higher Institute for Urban and Regional Planning

University of Baghdad

### Abstract:

Population are development makers, the way and background for development of residential areas and urban plans are population in any country. Therefore, the population increase and urban plans must be known, especially population increase and its influence in urban development.

The world, Arabic countries in general and specially in Iraq witnessed a huge population increase and big change in Urban population therefore increase in residential & urban areas and its plans, as master plans for towns and cities also structural and details plans.

In this research, population increase in Iraq will be studied throughout last century as it was recorded and estimated, official censuses and future expectations available for that period, having some conclusions regarding urban development influences in Iraq to give some recommendations that helps in approaching it's urban development plans.